قبول المرأة لمتابعة الرجال لها في وسائل التواصل الاجتماعي وما يترتب عليه من أحكام (دراسة فقهية)

وفاء الراشد

قسم الدراسات الإسلامية، كلية الآداب، جامعة الأميرة نورة، الرياض، المملكة العربية السعودية . البريد الالكتروني : dr.wafa@windowslive.com

ملخص البحث:

الحمد لله والصلاة والسلام على رسولنا محمد وعلى آله وصحبه وسلم ، وبعد، فقد أسهمت مواقع التواصل الاجتماعي في ظهور سلوكيات ومصطلحات تبدو غريبة في مجتمعنا الإسلامي، حيث أصبح التعارف بين الرجال والنساء سهلا، وإن بعدت المسافات، وذلك بطلب الإضافة في وسائل التواصل الاجتماعي، وقبول الطرف الآخر لها، وقد يترتب على ذلك أمور عدة، منها: تبادل الصور، ومقاطع الفيديو، وقد يظهر من خلالها وجه المرأة أو أجزاء من جسدها، أو مقتنياتها الخاصة ، وربما صوتها.

ومن هذا المنطلق انبثق موضوع البحث الموسوم بـ (قبول المرأة للرجال في وسائل التواصل الاجتماعي وما يترتب عليه -دراسة فقهية-)، وقد تناول حكم قبول المرأة للرجل الأجنبي سواء مع كشفها لوجهها ، أو تصويرها لكفها أو لقدميها ، وكذا تصوير المرأة لمقتنياتها الشخصية كالحلي والثياب ونحوه، أو تصوير المرأة لمنزلها وغرفة نومها ونحوها، أو إظهار المرأة لصوتها، وخرجت الدراسة بنتائج منها أن الشريعة الإسلامية وضعت ضوابط عند اختلاط الجنسين، فيجب عند استخدام وسائل التواصل إعمال قواعد الشرع المطهر، والبعد عن كل ما يدعو إلى الفتنة.

الكلمات المفتاحية: القبول، المرأة، متابعة الرجال، وسائل التواصل الاجتماعي، الأحكام، وراسة الفقه.

A woman's Acceptance Of Men's Follow-up On Social Media And The resulting Provisions (Juristic Study)

Wafa Al-Rashed

Department Of Islamic Studies, College of Arts, Princess Noura University, Riyadh, Saudi Arabia

Email: dr.wafa@windowslive.com

Abstract:

In the Name of Allah, the Most Gracious, the Most Merciful,

Social media websites have had major rule in creating behaviorisms and expressions, which considered a little bit weird by Islamic community. As men and women getting to know each other easily, even if they are far from each other, just by sending a friend request through Social media means and accepting the same by the other party. However, such relations could result in exchange of personal photos and videos, in which woman face could be unveiled, or even parts of her body, properties or personal photo.

In light of the above, subject matter of this research called (Women's Acceptance of Men in Social Media Means & Impacts thereon- Juristic Study). Such study outlines the judgment of women's acceptance of an unrelated man, by unveiling her face, or taking photos of her hands and legs. In addition to taking photos of personal properties, such as jewelries, apparel, etc. her house, bedroom or others and woman speak out with her voice. Such study concluded that Shri'ah has put controls for social intercourse between both genders. Thus, Shri'ah rules shall be applied when using social media means and leaving all matters called for enticement.

Keywords: Admission, Women, Follow-up Men, Social media, Rulings, Jurisprudence study.